

2021年04月 第17卷 第2期



# 竞争 情报

Competitive Intelligence

竞  
争  
情  
报

第  
十  
七  
卷  
第  
二  
期

二  
〇  
二  
一  
年  
四  
月

非对称赶超战略亟需情报支撑

如何认识和测算数据的经济价值

情报产品概念辨析及基本类型研究

基于三螺旋理论的区域政府、产业、科研机构竞争情报  
协作模式研究

社会网络分析视角下氯化镓外延生长专利技术合作创新研究

国际贸易新动向对制造业的影响

主管单位：上海图书馆（上海科学技术情报研究所）

主办单位：上海图书馆（上海科学技术情报研究所）

上海科学技术文献出版社有限公司



## 目次 CONTENTS

<b>■ 编者的话</b> .....	<b>01</b>	<b>□ Words from Editor</b> .....	<b>01</b>
01 非对称赶超战略亟需情报支撑 (陈超)		01 Asymmetric Catch-up Strategy Needs Intelligence Support (CHEN Chao)	
<b>■ 特写</b> .....	<b>02</b>	<b>□ Feature</b> .....	<b>02</b>
02-10 如何认识和测算数据的经济价值 (任晓波)		02-10 How to Recognize and Measure the Economic Value of Data (REN Xiaobo)	
<b>■ 理论与方法</b> .....	<b>11</b>	<b>□ Theory and Methodology</b> .....	<b>11</b>
11-19 情报产品概念辨析及基本类型研究 (王唯西)		11-19 Analysis of the Concept of Intelligence Products and Research on Their Basic Types (WANG Weixi)	
20-26 基于三螺旋理论的区域政府、产业、科研机构竞争情报协作模式研究 (王晓慧, 李倩)		20-26 Research on the Competitive Intelligence Collaboration Mode of Regional Government, Industry, and Scientific Research Institutions Based on the Triple Helix Theory (WANG Xiaohui, LI Qian)	
<b>■ 实践与应用</b> .....	<b>27</b>	<b>□ Practice and Application</b> .....	<b>27</b>
27-36 社会网络分析视角下氮化镓外延生长专利技术合作创新研究 (周怡, 阳昕)		27-36 Research on Cooperation Innovation of GaN Epitaxial Growth from the Perspective of Social Network Analysis Based on Patent Data (ZHOU Yi, YANG Xin)	
<b>■ 百家谭</b> .....	<b>37</b>	<b>□ Forum</b> .....	<b>37</b>
37-41 情报概念讨论与包昌火先生 (沈周朝)		37-41 Discussion on the Concept of Intelligence and Mr. BAO Changhuo (SHEN Guchao)	
41-44 斯人已去, 精神永驻——竞争情报事业奠基人的担当 (李艳)		41-44 The Person Has Gone, the Spirit Stays Forever: The Responsibility of the Founder of Chinese Competitive Intelligence Career (LI Yan)	
44-45 追念竞争情报分会创始人包昌火先生 (戴侣红)		44-45 In Memory of Mr. BAO Changhuo, the Founder of the Competitive Intelligence Branch (DAI Lyuhong)	
45-47 功绩留青史, 高风励后人——追忆包昌火先生 (张左之)		45-47 Achievements Left in History, Spirits to Inspire Future Generations: Recalling Mr. BAO Changhuo (ZHANG Zuozhi)	
47-48 我和包昌火先生 (楠·巴尔杰)		47-48 My Visit with Mr. Bao (Nan BULGER)	
48-50 一个竞争情报学人对包昌火先生的追忆和思念 (陈峰)		48-50 A Competitive Intelligence Scholar's Remembrance for Mr. BAO Changhuo (CHEN Feng)	
50-51 企业情报人眼里的包昌火 (朱盛镭)		50-51 BAO Changhuo in the Eyes of Corporate Intelligence Professionals (ZHU Shenglei)	
52 感恩遇到良师的日子 (李红梅)		52 Grateful for the Days When I was with the Mentor (LI Hongmei)	
52-54 科学哲学视角下: 包昌火先生对我国竞争情报诞生的历史贡献 (李博闻)		52-54 From the Perspective of Scientific Philosophy: Mr. BAO Changhuo's Historical Contribution to the Birth of Competitive Intelligence in China (LI Bowen)	
<b>■ 汇视研究</b> .....	<b>57</b>	<b>□ MIRU View</b> .....	<b>57</b>
57-65 国际贸易新动向对制造业的影响 (崔晓文)		57-65 The Impact of International Trade Trends on Manufacturing (CUI Xiaowen)	
<b>■ 简讯</b> .....	<b>55 66</b>	<b>□ Briefing</b> .....	<b>55 66</b>
55-56 包昌火先生追思会实录		55-56 Record of Mr. BAO Changhuo's Memorial	
66 《2020国际大都市科技创新能力评价》发布		66 2020 International Metropolis Science and Technology Innovation Capability Evaluation Released	
66 《2020全球前沿科技热点》发布		66 2020 Global Frontier Technology Hotspots Research Released	